
אלוף פיקוד הדרום – כך הגדירו רבים את 
השליח החסיד הרב ליפא קורצוויל ע"ה, 

שהלך לעולמו בשבוע האחרון | פטירתו נגעה 
באלפי חסידים ומקורבים מכל רחבי הארץ 

שראו בו 'מפקד' – מוביל ומצביא ששינע במשך 
שנים ארוכות בלהט אלפי חסידים ואברכים 

ו'תמימים' למחנות צבא ולבתי ספר ותיכונים, 
ומצודתו פרוסה הייתה על כל אזור הדרום 

| סופר 'כפר חב"ד' משרטט קווים לדמותו 
של מי שגייס את כל הכוחות לכל ענייני הרבי 

באופן של 'לכתחילה אריבער', מספר על 
הקירובים ועל ה'נחת רוח' שזכה לגרום, ומביא 
את רשמיהם של שלוחים ומכרים שראו בו את 

'מורם ורבם' לשליחות | מופת לרבים

מענדי קורטס

יִשְרָׂאֵל | סיפורו של השליח  שַרׂ וְגָדוֹל נָפַל בְּ
האגדי בקריית מלאכי וגלילותיה, הרב ליפא 

קורצוויל ע"ה, שהלך לעולמו בשבוע האחרון

שהרבי העיד על
השליח

הצלחתו הגדולה
ותכליתי בן שבע־עשרה 
הרבי  הגדיר  מילה 
את  קודשו  יד  בכתב 
פעילותו של הרב ליפא 
קורצוויל ע"ה, השליח 
האגדי בקריית מלאכי 
וגלילותיה, שבסוף השבוע שעבר התבקש 
לישיבה של מעלה. "התעסק בזה ]בעסקנות 
ציבורית[ כמה זמן והצליח למעלה מן המשוער, 
וההכרח בעסקנות זו הולך וגדל, ופשוט דימשיך 

ויוסיף ויצליח".
זה היה בתחילת שנת תש"מ, כאשר מסיבות 
שונות חשב הרב קורצוויל להפסיק את פעילותו 
כמנהל סניף צעירי חב"ד בקריית מלאכי. הוא 
נסע במיוחד לרבי והעלה על הכתב, במכתב 
מפורט שיועד אל הקודש פנימה, את הסיבות 
שהובילו אותו לקבל את החלטתו הגורלית. 
הוא הגיש את המכתב למזכיר הרב בנימין קליין 

כדי שזה יעבירו אל הרבי.
מדובר  אותו אם  ע"ה שאל  קליין  הרב 
במכתב בהול ודחוף. הרב קורצוויל השיב שלא. 
הרב קליין השחיל את המכתב בתוך ערמת 
המכתבים שהונחה בחדרו ולפני תפילת מנחה 

הכניס את הערמה לחדר הרבי.
וירד  בחדרו  הרבי  התעכב  יום  באותו 

במענה 
קצר

אלוף פיקוד 
הדרום. השליח 
שכולם אהבו, 

הרב ליפא 
קורצוויל ע"ה
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לתפילת מנחה רק כשמחוגי השעון הצביעו על 
השעה שלוש עשרים וחמש אחר הצהריים – עשר 
דקות מאוחר יותר מהשעה שבה נכנס בדרך כלל 
לתפילה. כאשר הסתיימה התפילה קרא הרב קליין 
לרב קורצוויל והודיע לו כי יש תשובה מהרבי 
בעבורו. הרב קורצוויל קרא את מילותיו של הרבי, 
כך סיפר לימים, והבין כי עליו לגנוז את תוכניותיו: 
הרבי קרע את כל החלק במכתב שבו פירט את 
הסיבות לכך שברצונו לעזוב את תפקידו והותיר 
רק את המילים "והסיבות הן". לצידן כתב הרבי: 
"והעיקרית, פיתוי יצר הרע זקן וכסיל". תוכן 
המענה החד־משמעי בהמשך המכתב, שצוין על 
מילות הרב קורצוויל "עסקנות ציבורית", פורט 

בתחילת הכתבה.
הרב קורצוויל נותר בתפקידו.

עד יומו האחרון.

מצודתו פרוסה
בשעת צהריים של יום חמישי בשבוע שעבר, 
בעיצומם של ימי החנוכה, ליוו מאות רבות של 
חסידי חב"ד את הרב ליפא קורצוויל ע"ה בדרכו 

האחרונה. פטירתו נגעה באלפי חסידים ומקורבים 
מכל רחבי הארץ ועוררה אבל כבד. רבים הגדירו 
אותו "אלוף פיקוד הדרום". זו הגדרה מדויקת. הוא 
היה אלוף – ראש וראשון לכל עניין שנגע לרבי; הוא 
היה מפקד – מוביל ומצביא ששינע במשך שנים 
ארוכות בלהט אלפי חסידים ואברכים ותלמידי 
'תומכי תמימים' למחנות צבא, לבתי רבנים ממגוון 
חוגים ולבתי ספר ותיכונים; ומצודתו פרוסה הייתה 
על כל אזור הדרום: מקריית מלאכי ועד עזה ואילת, 

ובשנים מוקדמות יותר אף עד חצי האי סיני.
בשנים האחרונות נותר לרוב הרב קורצוויל 
בביתו בלב שכונת נחלת הר חב"ד. הוא נאלץ 
לעבור לא מעט טיפולים רפואיים בימים קבועים 
ואלו התישו אותו. חרף זאת ככל שיכול היה 
השתתף בפעולות הפצת המעיינות באזור הדרום. 
בשליחות שקיבל מהרבי התמיד בחיות האופיינית 
לו ובמסירות המוחלטת שהייתה טבועה בו כמעט 
עד שעותיו האחרונות. בשורות הקרובות יובאו 

חלק מפעולותיו בתקופה האחרונה ואף בימים 
האחרונים לחייו.

לפני חודשים ספורים, בערב ל"ג בעומר, העניק 
הרב קורצוויל שיחה מיוחדת לשבועון 'כפר חב"ד'. 
זה היה הריאיון המשמעותי האחרון שהעניק לפני 
שהתבקש לישיבה של מעלה. לא קל היה לו 
לקיים את הריאיון הזה, שנדחה פעם אחר פעם, 
בשל הטיפולים הרפואיים שעבר. הוא שיתף אותי 
באותם ימים בקושי שלו לדבר ולהתאמץ. הייתה 
סיבה אחת בלבד שבגללה גייס את כוחותיו לטובת 
קיום הריאיון ב'כפר חב"ד' – חיזוק תהלוכות ל"ג 
בעומר. בגיליון זה ראה אפשרות לעורר את אלפי 
הקוראים בחשיבות ארגון התהלוכות ובקיומן 

בהרחבה ובפאר, וללא קימוץ וצמצום בהוצאות.
הרב  השיחה שהעניק  נמשכה  כמעט שעה 
לילה  זו הייתה שעת  ל'כפר חב"ד'.  קורצוויל 
בקולו  והוא  מאוחרת מעט של מוצאי שבת, 
המעורר ובהתלהבות שנמסכה תמיד בדיבורו 

ובמילותיו העלה זיכרונות ממרוצת עשרות השנים 
שבהן ניצח על עשרות תהלוכות ל"ג בעומר בכל 
אזור הדרום ושיתף במענות הנדירים, ואף החריפים 

לעיתים, שזכה לקבל מהרבי בכתב ובעל פה.
בריאיון שפורסם בסוף אותו שבוע לא הצליחו 
חלק מהמילים שנכתבו והודפסו לשמש תחליף 
לשמיעתן מהרב קורצוויל עצמו. הוא מסר גם 
דברים פשוטים ומובנים מאליהם אבל באופן שלא 
ניתן היה להישאר אדיש אליהם כאשר נשמעו ממנו 
ישירות. מי שנחשף פעם לדברי העידוד וההמרצה 
שלו מבין כנראה למה הכוונה. הוא היה מדבר 
באופן של "כל עצמותיי תאמרנה", בחיות שאין 
גדולה ממנה, והצליח להדביק בהתלהבותו גם את 

המנומנמים שבשומעים.
הרב שניאור זלמן גורליק, השליח הראשי בבאר 
שבע, שכינה השבוע את הרב קורצוויל "מורי ורבי 
בשליחות", סיפר שעות לא רבות אחרי ההלוויה, 
בהתוועדות המסורתית שהוא מארגן ב'זום' בכל 
ליל שישי עבור השלוחים ברחבי הארץ, במסגרת 
תוכנית ייחודית של 'צעירי חב"ד', כי לא אחת 
הפציר ברב קורצוויל שיואיל לדבר עם השלוחים 
בהתוועדות הווירטואלית ואפילו לכמה דקות – 
כי כמה דקות של הרב קורצוויל מספיקות בשביל 
להחדיר בשומעים מרץ בקיום ענייני הרבי. הרב 
קורצוויל לא היה צריך זמן רב מדי בשביל להדליק 
בלפיד האש שבער בו גם את לפידי המאזינים לו. 
לא אחת התבקש לצלם עצמו מעביר מסר קצר 
ופשוט ומניע לפעולה לפני תאריכים המיועדים 

למבצעים.
ילידי קריית מלאכי עד לפני כחמש־עשרה שנה 
לא יכולים לשכוח כנראה את הדפיקות שלו על 
במת קריאת התורה בבית הכנסת המרכזי לפני 
קבלת שבת, לעיתים מזדמנות, ואת ההכרזות 
שלו על אוטובוסים שיֵצאו ל"סיום הרמב"ם" או 
ל"כינוס השנתי של חסידי חב"ד", ובכלל עבור 
כל פעולה שהייתה רצונו של הרבי. גם נושאים 
שאחרים ראו בהם שוליים, הוא ראה בהם מרכזיים. 
לא היה עניין שהיה חשוב לרבי, פשוטו כמשמעו, 

שהוא לא גייס למענו את כל כוחותיו. ואצלו הכול 
היה בהרחבה ובאופן של 'לכתחילה אריבער'. 

אוטובוסים. שיירות.
הוא נלחם למען שלמות הארץ ולמען תיקון 
חוק מיהו יהודי. הוא התמסר לסיומי הרמב"ם, 
לשידורים שהועברו לארץ מההתוועדויות ב־770 
בימי האור ולכל עניין שנכרך בו כבודו של הרבי. 
בתווך הקדיש את חייו למען המבצעים. לקראת 
כל חג ומועד חלש על מערך ענק של פעילויות 
במחנות צבא ובבתי ספר. על דפים פשוטים שנשאו 
את לוגו סניף צעירי חב"ד בקריית מלאכי, שאותם 
תלה על קירות בית הכנסת השכונתי הגדול, רשם 
בכתב ידו המסודר רשימות מפורטות של חסידים 

תושבי השכונה לפי מקומות ושעות.
"ר' ליפא היה כולו אש להבה", נזכר הרב מנחם 
קוטנר, יליד נחלת הר חב"ד וכיום חבר צעירי 
אגודת חב"ד המרכזית הפועל בקרב נפגעי טרור. 
"הוא היה בכל ימיו כמו טיל המונח בעמדת השיגור 
ושועט בכל עוצמתו לעבר המטרה שסומנה לו. 
לא עניין אותו מה קורה סביבו ומה יגידו וכיצד 
יגיבו, כאשר הרבי היה מכריז על עניין מסוים הוא 

מייד היה מונחה כולו לעבר השגת היעד. בקרב 
אנשי ציבור המובילים מהלכים עלולות להיות 
לעיתים נסיגות. זה נובע מכך שמתחשבים בעניינים 
חיצוניים ומחשבים לפיהם את המהלכים. אצל ר' 
ליפא לא היה דבר כזה. היום בפרספקטיבה לאחור 
אני חושב שהוא פעל באופן חד־כיווני. הוא רק 
היה משדר החוצה. לא היה דבר שיכול היה לחדור 
אליו פנימה ולהשפיע עליו. ברגע שהאמין שצריך 

לעשות משהו עשה אותו במלואו".
הרב יוסף הרטמן, מוותיקי תושבי שכונת נחלת 
הר חב"ד, היה שכנו של הרב קורצוויל, להבדיל 
בין חיים לחיים, ומהפעילים הקרובים אליו במשך 
עשרות שנים. "עשינו יחד מאות פעולות חשובות, 
ללא הגזמה", אומר הרב הרטמן השבוע בשיחה 

עם 'כפר חב"ד'.
"ר' ליפא היה המפקד שלנו. בשנים מוקדמות 
יותר, שנות הלמ"ד ואף תחילת שנות המ"ם, 
היינו נוסעים קבוצה של עשרות מתושבי הנחל'ה 
למבצעים בחצי האי סיני, שאז טרם הוחזר למצרים. 
מדובר היה בנסיעה שנמשכה לעיתים אף שלושה 
ימים. בפורים לדוגמה היינו יוצאים כבר בתענית 
אסתר וחוזרים לקריית מלאכי רק אחרי שהסתיים 
החג. הרב קורצוויל היה מסדר לנו מקומות לינה 

בבסיסים. הוא ניהל את כל המערך מלמעלה.
"היום, נסיעה כה ארוכה נתפסת כמו משהו 
שצריך לחשוב עליו ולבדוק אם הוא בכלל מתאפשר, 
אבל באותן שנים זו לא הייתה שאלה עבורנו. הרב 
קורצוויל דרבן ועורר וכולנו היינו מתייצבים. ואני 
מתכוון לארבעים וחמישים חסידים שנסעו יחד. 
מקריית מלאכי נוהלה אז הפעילות בכל הסביבה, 

ובעיקר בקרב חיילי צה"ל בדרום".
סמלי הדבר שהרב קורצוויל נפטר בעיצומם של 

ימי החנוכה. "הוא היה יושב בחדר שלו מול בית 
הכנסת בשמונת ימי החג ומשם שולח אברכים 
ובחורים למבצעים", משחזר הרב הרטמן. "בכל 
בוקר היו מביאים למקום אלפי סופגניות וערכות 

הדלקה.
"בכלל, את ליפא אני מכנה כדור אש מתגלגל. 
הוא היה עושה כל דבר במרץ ובמסירות. כאשר 
החלו תהלוכות ל"ג בעומר בשנת תש"מ נרתם 
לארגונן כמו שרק הוא ידע. הוא היה חי את 
התהלוכות יום ולילה בתקופה שקדמה לל"ג בעומר. 

גם מערכה על שלמות הארץ ולמען חוק מיהו יהודי 
הוא ניהל בעוצמה. הוא היה שולח אותנו להחתים 
רבנים על תמיכה בגיור כהלכה. בשנים מאוחרות 
יותר שלח אותנו לכל מיני יישובים באזור הדרום 

כדי להדפיס בהם ספר תניא, כהוראתו של הרבי.
"היה לו לב רחב. הוא היה מסור ונתון לרבי, ידיד 
טוב וחבר קרוב שלא החזיק טובה לעצמו. הוא ברח 
מן הכבוד. התנהל מתוך רחבות, היה שופך כסף 
בלי לחשוב למען ענייני הרבי. הדור הצעיר היום 
וכל האברכים והתמימים צריכים ללמוד ממנו מהי 
מסירות למען מבצעי היהדות ולמען ענייני הרבי".

 "יקבלה", 
הגיב הרבי

לתפקיד מנהל 'צעירי חב"ד' בקריית מלאכי נכנס 
הרב קורצוויל בשנת תשל"ג. הוא הגיע לנחלת הר 
חב"ד כשנה קודם לכן, כאברך כולל צעיר לאחר 
ב'כולל',  הלימודים  את  "כשסיימתי  נישואיו. 
שנמשכו כשנתיים – בתחילה בכפר חב"ד ולאחר 
מכן בנחלת הר חב"ד – היו לי לא מעט הצעות 
עבודה", סיפר הרב קורצוויל בריאיון שהעניק 
ל'כפר חב"ד' לפני מספר חודשים. "אחת ההצעות 
הייתה ייסוד צעירי חב"ד בקריית מלאכי. הרבי בחר 
בה וכתב: 'יקבלה ויהא בשעה טובה ומוצלחת'. מאז 

עסקתי בכל הפעולות בקריית מלאכי ודרומה".
תחת שרביטו של הרב קורצוויל הפכה נחלת 
הר חב"ד לבסיס שממנו יצאו פעולות ענק לכל 
הדרום. הסדר היה שבמרכז 'צעירי חב"ד' בכפר 
חב"ד התקבלו מכתבים מקיבוצים ויישובים ברחבי 
הארץ, שבהם ביקשו תושבים שיארגנו ערבי חב"ד 
וכדומה במקומותיהם. מאז תשל"ג כל המכתבים 
שהגיעו מאזור הדרום הועברו מכפר חב"ד אל 
הסניף הדומיננטי של הרב קורצוויל בקריית מלאכי, 
והוא היה דואג שייסעו לכל המקומות שהוזכרו 
במכתבים ויארגנו בהם ערבי חב"ד. נוסף לכך עסק 
הרב קורצוויל בארגון הרצאות בר מצווה בבתי 

ספר בסביבה.
"נסענו ממש לכל הערים באזור", סיפר הרב 
קורצוויל. "לדימונה, ערד, נתיבות. היינו בכמעט 
מאה בתי ספר ממלכתיים. כמו כן, אחת לתקופה 
היו מגיעים מאות נערי בר מצווה לשבת בנחלת 
הר חב"ד, שבה התכוננו ליום שבו ייכנסו בעול 

המצוות".
אחד מרובדי הפעילות היה, כפי שהוזכר, נסיעה 
אל מחנות צבא, אחת לתקופה, ובעיקר סביב 
חגי ישראל. בנחלת הר חב"ד התגוררו בשנים 

"הוא היה יושב בחדר שלו מול בית הכנסת בשמונת 
ימי החג ומשם שולח אברכים ובחורים למבצעים, 

בכל בוקר היו מביאים למקום אלפי סופגניות וערכות 
הדלקה"

בפעילות עם חיילי צה"ל בדרום הארץ בשלהי שנות הלמ"ד

זכה לשורת הדרכות מן הקודש פנימה. במחיצת הרבי במעמד 'חלוקת דולרים'

בחלוקת משלוחי מנות לחיילים בתעלת סואץ

"ניסים ונפלאות". השליח הרב קורצוויל ע"ה

פעילות ענפה גם במילואים בצה"ל
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הפעילים הקרובים ביותר לרב קורצוויל, מספר 
כי שמע ממנו שבאחת השנים כאשר נסע לחודש 
תשרי לחצר הרבי, קרא לו המזכיר הרב בנימין קליין 
אחרי ראש השנה ואמר לו כי הרבי שאל מדוע אינו 
נמצא בעיר שליחותו. הרב קורצוויל שמע את הדבר 

ומייד החליט לחזור לארץ.
לקראת סיום הרמב"ם הראשון, שהתקיים בי"א 
בניסן תשמ"ה, עמל הרב קורצוויל על הוצאה 
לאור של חוברת חידושי תורה ברמב"ם. הדבר 
היה בהתאם לבקשת הרבי להוציא לאור קובץ כזה 
עד תאריך ה'סיום'. באותם שבועות שאל הרבי את 
המזכיר הרב גרונר אם יש מישהו שעוסק בהוצאת 
קבצים כאלה לאור, והרב גרונר השיב כי אכן בכוונת 
ליפא קורצוויל לעשות זאת. הרבי אמר לרב גרונר 
שברצונו שהקובץ יהיה מוכן עד ראש חודש ניסן. 
כשהרב גרונר אמר לרבי כי הדבר לא נראה לו 
אפשרי, ביקש הרבי שהקובץ יהיה מוכן לכל הפחות 
עד ב' בניסן. כאשר גם בנוגע לתאריך זה הביע הרב 
גרונר ספקות, אמר הרבי שלפחות יהיה מוכן עד 
ג' או ד' בניסן. מכאן ואילך לא הוסיף הרבי. הרב 
גרונר מסר לרב קורצוויל את תוכן השיחה והוא 
הבין ממנה כי רצונו של הרבי הוא שהקובץ יהיה 

מוכן עד תאריך ד' בניסן לכל המאוחר.
"המלאכה לא הייתה קלה", סיפר הרב קורצוויל 
ל'כפר חב"ד'. "התחלנו לעבוד בכל המרץ. עבדנו 
שישה ימים בשבוע, עשרים וארבע שעות ביממה. 
גם אחרי שהסתיימה מלאכת הכתיבה והעריכה, 
נדרשנו להפעיל קשרים רבים בשביל להביא את 
הקובץ בפועל לדפוס. זה היה, כאמור, בתקופה 
שקדמה לחג הפסח, ובתי הדפוס היו עמוסים 
בהזמנות קודמות ועסוקים בהדפסת הגדות של 
פסח. הפעלתי מצידי את כל הקשרים כדי שהעסק 
יצליח. בסופו של דבר הצלחנו לאתר בית דפוס 
בחברון, שמנהלו היה מוכן לעצור את ההדפסות 
ליום אחד בעבור הדפסת הקובץ שלנו, בתמורה 
לכך שיקבל ברכה מהרבי. הבטחנו לו ברכה, וברגע 
האחרון הספר הגיע לרבי בתאריך ד' בניסן, ערוך 

ומוכן. בדיוק בתאריך שנקב הרבי.
"הרבי עבר על כל עמוד ועמוד, וראה שהודפסו 
בספר חידושים של הגאון הרוגצ'ובי. הרבי שאל אם 
יש עוד חידושים של הרוגצ'ובי, ועניתי שקיימים 
חידושים נוספים אולם הם במיקרופילם וקשה 
מאוד לפענח אותם. הרבי אמר שלמשטרה יש 
טכנולוגיה ומכשירים מיוחדים שבאמצעותם ניתן 
לפענח, והורה לפענח את הכתבים. מדברי הרבי 
למדתי על גודל שמחתו מפרסום חידושי הרוגצ'ובי. 
הבנתי עד כמה המאמץ שלנו היה כדאי וגרם לרבי 

נחת רוח רבה".
לימים הוציא הרב קורצוויל לאור את סדרת 
ספרי "הר המלך" על הרמב"ם. הספרים קירבו 
רבנים גדולים לתורת הרבי והוא זכה בעקבות 
הספרים למענות מיוחדים מהקודש. את הספרים 
בין היתר למשתתפי חגיגות סיום  נהג לחלק 

הרמב"ם ההמוניות שארגן.
מספר הרב אוחיון: "לפני סיומי הרמב"ם שארגן 
היה הרב קורצוויל נוסע לרבנים ומזמין אותם. 
ליוויתי אותו מקרוב. אני זוכר שהוא היה מתקשר 
לרבנים ומדבר איתם בלימוד בתחילת השיחה. הוא 
היה למדן ותלמיד חכם. אני זוכר שבתום אחד 
מאירועי הסיום, כנראה בשנת תש"נ או תנש"א, 
ישבנו בבית הכנסת המרכזי. הרב ליפא הכין כתבה 
על הסיום והאיץ בי לנסוע במהירות לכפר חב"ד, 

כדי להביא זאת למערכת עיתון 'כפר חב"ד' כך 
שהדבר יודפס בגיליון של אותו שבוע. נגע לו 
שהדברים יתפרסמו כי הוא ידע שהרבי קורא את 
העיתון. הוא רצה לגרום נחת רוח לרבי. אני יכול 

להעיד שעיתון 'כפר חב"ד' היה חשוב לו ביותר".

הרב אוחיון הכיר את הרב קורצוויל לראשונה 
כשהיה נער צעיר, מקורב לחב"ד, שנכנס ללמוד 
בבית הספר למלאכה בקריית מלאכי, שם נמנה 
הרב קורצוויל עם אנשי הצוות )את שליחותו עשה 
הרב קורצוויל בלי שקיבל על כך תמורה כספית. 

למחייתו שימש מורה בבית הספר למלאכה(.
"מייד נקשרתי אליו", מספר אוחיון. "בכל יום 
בשעות אחר הצהריים הייתי מגיע למקום שממנו 
חלש על הפעילות שלו, בבניין מגורים מול בית 
הכנסת בנחל'ה, ומסייע לו. תמיד היה מה לעשות. 
בסוף שנת תשנ"ב החליט הרב ליפא לתת לי 
במתנה כרטיס טיסה לרבי. נסעתי לקראת תשרי 
שנת תשנ"ג לרבי. זו הייתה הפעם הראשונה שלי 
בחצרות קודשנו. לפני הנסיעה עורר אותי הרב 
קורצוויל שאנצל את זמן שהותי בחצר הרבי. הוא 
אף דאג לי מבעוד מועד להכנסת אורחים בקראון 

הייטס.
"באותו תשרי התלבטתי היכן להמשיך ללמוד. זה 
כבר היה אחרי שנה בבית הספר למלאכה ורציתי 
מאוד ללמוד בישיבה חב"דית. בדיוק באותם 
שבועות פתח הרב קורצוויל את ישיבתו 'הר המלך'. 
הוא פתח אותה כי הגיע למסקנה שיש בחורים 
שלא מסתדרים במסגרות החב"דיות המקובלות, 
ועבורם פתח מסגרת שמלבד נגלה וחסידות ילמדו 
בה גם מקצועות כמו שחיטה וסת"ם, ואף תרתום 
את תלמידיה לפעולות הפצת המעיינות. הישיבה 
שכנה באותה דירה שממנה ניהל את הפעילות שלו. 
הוא היה ראש הישיבה, ואנשי הצוות היו הרב יעקב 
נוטיק והרב אלחנן יעקובוביץ, כולם ע"ה, וחסידים 

נוספים תושבי הנחלה.
"התלבטתי באיזו ישיבה ללמוד וכשהייתי אצל 
הרבי הדריך אותי המזכיר הרב גרונר שארשום 
בפתק את האפשרויות העומדות לפניי והוא כבר 
ישאל על כך את הרבי. כעבור משך זמן אמר לי 
הרב גרונר ששאל את הרבי והרבי השיב בראשו כי 
עליי ללמוד בישיבת הר המלך של הרב קורצוויל.

"במשך שנתיים למדתי בישיבה שלו, ובמקביל 
הייתי מנהל עבורו את כל הפרויקטים. זה נמשך 
כך עד שהתחתנתי וגם מספר שנים אחר כך, כאשר 
התגוררתי בכפר חב"ד. אני יכול לומר כי לרב ליפא 
היה חשוב מאוד הסדר בחב"ד. הוא ציית ללא 
עוררין למוסדות המרכזיים והרשמיים שבנה הרבי. 

הראשונות כארבעים משפחות חב"דיות. מתוכן 
נסעו כעשרים אברכים ואליהם הצטרפו בחורים 
מהישיבה בכפר חב"ד. ככל שגדלה השכונה כך גדל 

גם מספר הנוסעים.
באחת השנים לקראת פורים החליטה הנהלת 
הישיבה בכפר חב"ד שלא לאפשר לתלמידיה 
להצטרף לנסיעה מקריית מלאכי למחנות הצבא. 
הטענה הייתה שחלק מהבחורים חוזרים עייפים 
והדבר עלול לפגוע בהם בהמשך בלימוד. כמו כן, 
הנסיעה לסיני הייתה אורכת מספר ימים, שבהם 
על התלמידים היה להיעדר מסדרי הלימוד, ואף 
עובדה זו הציקה להנהלה. הרב קורצוויל שמע 
זאת וביקש מהרב ישראל לייבוב ע"ה, שניהל אז 
את צעירי חב"ד המרכזית, שיכתוב על כך לרבי, 
אבל הרב לייבוב סירב. הוא אמר לרב קורצוויל 
שהנהלת הישיבה היא "קודש קודשים", ואם זו 
החליטה שלא לאפשר לתלמידים לנסוע – הרי 
שהוא לא מתכוון לכתוב על כך לרבי ולדבר נגד 
הנהלת הישיבה. הרב לייבוב אמר לרב קורצוויל: 

"אם אתה רוצה – תכתוב אתה לרבי".
הרב קורצוויל ביקש ממנו שישאל את הנהלת 
הישיבה בכפר חב"ד מה תהיה דעתה אם הרבי 
יעודד את נסיעת התלמידים. הוא פנה להנהלה וזו 
השיבה שאם הרבי יעודד, היא תאשר זאת. כששמע 
זאת צלצל הרב קורצוויל למזכירות הרבי וסיפר על 
השתלשלות הדברים. המזכיר ביקש ממנו שימתין 
על הקו. הרב קורצוויל המתין ולפתע שמע את 

קולו של הרבי בוקע מעבר לאפרכסת. שתי מילים 
אמר הרבי: "כדאשתקד, ובהוספה". כמו שהיה בשנה 

שעברה – ובהוספה. המסר היה ברור.
הבחורים הגיעו והצטרפו.

 המענה החריף 
של הרבי

במהלך השנים זכה הרב קורצוויל לקבל עידודים 
רבים והדרכות מיוחדות מהרבי לפעולותיו. באחת 
משנות המ"ם, כאשר חש ברפיון שפשט בקרב אנ"ש 
בארגון תהלוכות ל"ג בעומר – ככל הנראה משום 
שבאותה תקופה לא דיבר הרבי ברבים על חשיבות 
התהלוכות – וכתב לרבי שלדעתו תתקיים תהלוכה 
קטנה שלא תעלה כסף רב, קיבל מענה חריף ששינה 
את כל המבט שלו על התהלוכות. הרבי סימן את 
המילה "דעתי" שבה פתח את הדיווח והוסיף בכתב 

ידו הקדושה: "מה שאין כן דעת רשב"י".
בשנות הלמ"ד המוקדמות, עוד לפני שהחל 
לנהל את סניף צעירי חב"ד בקריית מלאכי, כאשר 

נסע ברחבי הארץ בהוראה שקיבל מעסקני חב"ד 
להחתים רבנים על עצומות הקוראות לתקן את 
חוק מיהו יהודי שעמד אז על הפרק, זכה לעידוד 
מיוחד במינו מן הקודש פנימה. זה קרה כאשר 
אביו של אחד מאברכי הכולל בנחלת הר חב"ד, 
שהיה מקורב לרבי, התלונן בפני הרבי ביחידות 
על התנהלותו של הרב קורצוויל בביקוריו אצל 
הרבנים. הלה טען כי שמע מבנו שהבגדים שלובש 
הרב קורצוויל בביקוריו אינם הולמים את בתי 

המארחים.
בתגובה אמר לו הרבי )תוכן(: תבקש מבנך 
שילבש בגדי שבת ויצטרף בעצמו אל הרב קורצוויל. 
ובמילים פשוטות יותר: 'מבקרים' יש הרבה, במקום 
למתוח ביקורת תדאג שגם הבן שלך יפעל בשטח. 
את הסיפור סיפר הרב קורצוויל לימים בעצמו 

לכותב השורות.

ככלל, ביקוריו של הרב קורצוויל בבתי הרבנים, 
הן בנושא מיהו יהודי הן בנושא שלמות הארץ, 
נוהלו בפיקחות גדולה. הוא היה מודע לרגישות 
שבפגישות הללו מחד גיסא, ומאידך גיסא היה 

נחרץ לבצע אותן.
הרב יוסף הרטמן מספר כי באחת ההזדמנויות 
שבהן ארגן הרב קורצוויל משלחת לבית אחד 
מגדולי הרבנים בארץ למען שלמות הארץ )הרב 
הרטמן מזכיר את שם הרב. מדובר ברב שזכה אף 
להיכנס ליחידות אצל הרבי ונחשב לאחד מהרבנים 
המשפיעים ביותר בארץ הקודש בתקופתו(, חשש 
הרב קורצוויל מכך שאותו רב יחשוב שמדובר 
רק ביוזמה חב"דית. מה עשה? הרכיב משלחת 
מקורית. הוא רתם את הרב אריאל שיינר ע"ה, 
מוותיקי תושבי נחלת הר חב"ד שחבש כיפה סרוגה, 
ואת החזן הרב בערל זלצמן ע"ה שהיה נטול זקן, 
ואליהם צירף את הרב מענדל גורליק ע"ה ואת הרב 
הרטמן. הארבעה יחד נתפסו חיצונית כמייצגים את 

כל שדרות הציבור הדתי.
הרב שרון אוחיון, משלוחי הרבי באשקלון 
מן  אחד  שהיה  האחרונות,  השנים  בעשרים 

"גם נושאים שאחרים ראו בהם שוליים, הוא ראה 
בהם מרכזיים. לא היה עניין שהיה חשוב לרבי, פשוטו 

כמשמעו, שהוא לא גייס למענו את כל כוחותיו. 
ובאופן של 'לכתחילה אריבער'"

"הוא היה בכל ימיו 
כמו טיל המונח 
בעמדת השיגור 

ושועט בכל עוצמתו 
לעבר המטרה 

שסומנה לו. לא עניין 
אותו מה קורה סביבו 
ומה יגידו וכיצד יגיבו"

האיר פנים לכל אדם. הרב קורצוויל ע"ה

לחם למען שלימות הארץ. עם ח"כ לשעבר רחבעם זאבי 
הי"ד

החתים רבנים למען 'מיהו יהודי'. עם ראש הממשלה 
שמיר ז"ל

חלש על אזור הדרום. בפעילות עם חיילי צה"ל

בלתי נלאה. הרב קורצוויל מלהיב את ההמונים

ניצל את חייו למען הרבי. מניח תפילין ללוחם צה"ל
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מוסד 'צעירי חב"ד' היה עבורו קודש הקודשים. 
פעם אמר לי: מה זה 'צעירי' חב"ד? צריך להיות 
צעירים גם כאשר בדרכון כתוב אחרת. זה חלק 

מהשליחות.
"אחתום ואומר שהרב ליפא לא ערך חשבונות. 
הוא תמיד נהג באופן של 'למעלה מהמשוער'. 
העניינים של הרבי בערו בו. אם לדוגמה היו צריכים 
לחלק ערכות של מצה שמורה הוא דבר ראשון היה 
מזמין את הכמות הנדרשת ורק אחרי זה בודק איך 
אפשר לממן את זה. לא תמיד היה לו מימון והוא 
חי באופן של למעלה מהמשוער. לא כולם בנויים 
לזה אבל הוא הייתה לו מטרה ומבחינתו לא היה 

שייך שלא להשלים אותה.
"אני זוכר שבאחת השנים לפני תהלוכת ל"ג 
בעומר הוא הצביע על המפה של קריית מלאכי 
ואמר לי: את השלטים הללו תתלה על כל עמוד 
כך שלא יישאר עמוד פנוי בלי שלט. הכבוד של 
הרבי היה חשוב לו. הרבי אהב אותו. הוא היה יושב 
הרבה וכותב לרבי, וגם מקבל מענות ועידודים. 

ראוי להזכיר גם את רעייתו תיבדל לחיים הרבנית 
חנה שעמדה לצידו בכל השנים וגיבתה אותו 

בפעולותיו".

שיעורי תניא 
במחתרת

לראשונה  קורצוויל  הגיע הרב  הרבי  לחצר 
לקראת פסח תשכ"ז. עשרים שנה בדיוק קודם לכן 
נולד בפולין. כשהיה בן 3 עלה עם משפחתו, שלא 
נמנתה עם חסידי חב"ד, לארץ ישראל. בנערותו 
למד בישיבה הליטאית במושב חמד, שם נחשף 
לעולמה של חב"ד באמצעות שיעורי תניא שמסר 
הרב ישראל צבי הבר ע"ה לתלמידים. הוא נמנה עם 
משתתפי השיעור שהתנהל במחתרת ואף הורחק 
בעקבות כך מהישיבה. בשנים מאוחרות יותר עבר 
ללמוד בברכת הרבי בישיבת 'תומכי תמימים' בכפר 

חב"ד והפך לחסיד חב"ד בכל ישותו.
לקראת פסח תשכ"ז נסע עם חבריו לשנת 
זוכר את ההתוועדות  "אני  ב־770.  ה'קבוצה' 
הראשונה אצל הרבי", סיפר הרב קורצוויל. "זו 
שיצאנו  לפני  הגדול.  התוועדות שבת  הייתה 
מהארץ העביר הרב אפרים וולף ע"ה שני בקבוקי 
משקה וביקש שימצאו בחור שיגיש אותם לרבי 
בהתוועדות. נבחרתי אני להיות הבחור שיגיש את 
הבקבוקים. הסדר היה שבין שיחה לשיחה היו 
ניגשים לרבי. אני ניגשתי עם הבקבוקים ואמרתי 
לרבי שר' אפרים וולף שלח שני בקבוקים להצלחת 
תלמידי ה'קבוצה'. הרבי מייד מזג לי לחיים ואמר: 
עשית את השליחות של ר' אפרים וולף, אבל 
השליחות שלך היא ללמוד נגלה וחסידות בשקידה 
והתמדה'. זו הייתה קבלת הפנים שלי אצל הרבי".

עד לאחר ניסן תשכ"ח נותר הרב קורצוויל 

בחצרו של הרבי. הוא נהג לספר על ליל הסדר 
שנערך בביתו של הרבי הריי"צ בקומה השנייה. 
"באחד הימים שקדמו לחג הפסח, כאשר ישבתי 
ב־770, קראו לי לפתע לעזור בדירה של אדמו"ר 
הקודם במטבח", סיפר. "עליתי לדירה ופגשתי בה 
את הרבנית נחמה דינה ע"ה. היא הצביעה על ערמה 
של מלח גס, שהייתה מעורבבת מכל מיני צבעים 
וסוגים של מלח, והדריכה אותי איך למיין את 
הערמה. אני זוכר שהיא אמרה לי באידיש: 'יש 
לנו חומרות 'משוגעות', אבל צריך לבצע אותן'. 
שלוש שעות עבדתי במטבח. כשסיימתי, בירכה 

אותי שיהיו לי תמיד חיים 'מוארים'".
את תקופת שהותו אצל הרבי ניצל ללימוד תורה 
ולספיגת דליי התקשרות. הרב יצחק גורליק, שליח 
הרבי בקאזאן שבמערב רוסיה, מספר כי לפני שנים 
לא רבות פגש את הרב קורצוויל בבוקר שבת וראה 
שפניו זוהרות. הוא ניגש אליו ושאל אותו אם אירע 
משהו מיוחד והרב קורצוויל השיב בהתרגשות, 
עיניו דומעות: "השבת לפני כך וכך שנים הרבי 

הזכיר אותי בהתוועדות ואמר שאני חכם".
זה היה בשבת פרשת מטות–מסעי תשמ"ג, 
כאשר 'הערה' שכתב בקובץ 'הערות התמימים' 
הוזכרה בפי הרבי בהתוועדות. השיחה המלאה 
הודפסה ב'תורת מנחם התוועדויות' תשמ"ג חלק 
ד' עמוד 1837 ואילך. מפאת קוצר היריעה יוזכרו 
בשורות אלו עיקרי הדברים בלבד. הרבי התייחס 
להערה שכתב על דברים שנאמרו בהתוועדות 
הקודמת והסביר כהקדמה מדוע חרף הידוע כי 
"האומר דבר בשם אומרו מביא גאולה לעולם" 
משתמשים לעיתים באמירת "העירני חכם אחד" 

בלי לציין את שמו.
אף שעברו מאז עשרות שנים, זכר הרב קורצוויל 
כי באותה שבת הרבי הזכיר בהתוועדות אותו ואת 

ההערה שכתב, ופניו קרנו באור חסידי בוהק.

שיחת הטלפון 
האחרונה

עד ימיו האחרונים בישיבה של מטה נטל הרב 
קורצוויל חלק פעיל בשליחות הרבי. הוא מעולם 
לא השמיע תלונה על מצבו. הוא המשיך להקרין 
שמחה ומאור פנים לכל אדם, כפי שנהג תמיד בימי 
חייו. שתי המילים השגורות על לשונו, "ניסים 
ונפלאות", שהיו המוטו המזוהה עימו במיוחד, 

ביטאו את התקווה שפיעמה בו עד יומו האחרון.
בכל שבת לפני שקידש, נהג לומר לבני ביתו: 
"אנחנו מודים לקדוש ברוך הוא שנתן לנו בשבוע 
שעבר ניסים ונפלאות, ומבקשים ממנו שיעניק לנו 
בשבוע הבא ניסים ונפלאות שלא ראינו, שלא ידענו 

ושלא שמענו עליהם מעולם".
הרב הרטמן מספר כי בערב חנוכה האחרון 
התקשר אל הרב קורצוויל כדי להודיע לו כי הוא 
יוצא ל'מבצע חנוכה' בבסיס צבא בדרום. הרב 
קורצוויל השיב לו כי הוא יממן את קניית מאתיים 

וחמישים הסופגניות הדרושות לו.
שבועיים לפני פטירתו עבר הרב קורצוויל טיפול 
רפואי שנועד לשפר את זרימת הדם לאצבעותיו. 
הוא היה מותש ומחובר למכשירים. לפתע צלצל 
לצידו הטלפון. אחד מחתניו ששהה לצידו ענה 
לשיחה. הדוברת הציגה עצמה כקצינה מבסיס 
צה"ל סמוך ושאלה אם הגיעה לסניף חב"ד בקריית 

מלאכי. החתן השיב שאכן כן.
הקצינה אמרה שהיא מתקשרת כדי לוודא 
שיגיעו אליהם לבסיס גם השנה בימי החנוכה. חתנו 
של הרב קורצוויל השיב לה כי יש עוד מספר ימים 
לא מועט עד החג וכבר ייצרו עימה קשר בהמשך. 
הרב קורצוויל ישב בצד ונחשף לחילופי הדברים. 
הוא פנה מייד אל חתנו והדריך אותו למי לצלצל 
כדי לוודא כי יגיעו חסידי חב"ד בחנוכה לאותו 
בסיס. באותם רגעים אותות הטיפולים הקשים 
לא ניכרו עליו. הוא התעורר לחיים. היה נראה 

כאילו הוא בריא.
זה סיפור מאפיין. כאשר היה מדובר על מבצעים, 

על ענייני הרבי, לא היה דבר שעצר אותו.
היה 'חי' והחיה אחרים.

n שר וגדול נפל בישראל. 

"נגע לו שהדברים יתפרסמו השבוע ב'כפר חב"ד' כי 
הוא ידע שהרבי קורא את העיתון. הוא רצה לגרום 
נחת רוח לרבי. אני יכול להעיד שעיתון 'כפר חב"ד' 

היה חשוב לו ביותר"

במהלך מבצע עופרת יצוקה בשנת תשס"ט אירח הרב קורצוויל בביתו רב שיח מיוחד עבור 'כפר חב"ד', עם שלוחי הרבי 
בדרום. מימין לשמאל: הרב קורצוויל ע"ה, יבדלחט"א השליח בבאר שבע הרב שניאור זלמן גורליק, השליח באופקים 

הרב ישראל הרשקוביץ

חב"ד בקמפוס העולמי שע"י המרכז לעניני חנוך

נטפי ניחומין
 בשם השלוחים הפועלים במסגרת 'חב"ד בקמפוס' בארה"ב וברחבי תבל, 

מביעים אנו ניחומינו הכנים והלבביים, בצער רב ומתוך הוקרה והערכה רבה וידידות 
 נאמנה, לכב' ידידינו היקר והנעלה מאד, המנהל הכלל של חב"ד בקמפוס שע"י 

המרכז לעניני חינוך, העושה לילות כימים למען הצלחת עבודת הקודש בשליחות רבנו 
נשיאינו להביא את אור היהדות והחסידות לאלפי סטודנטים יהודיים, דור העתיד

הרה"ח הרב ר' יוסף יצחק גארדאן שי'

עם פטירת אימו היקרה הנכבדה

מרת מרים ע"ה

המקום ינחם אותו ואת כל המשפחה בנחמת ציון וירושלים

 ובהמשך הפעולות הברוכות בשליחות רבנו נשיאינו 
ינוחמו בכפלים וימצאו חיזוק ונוחם

ומעתה אך טוב וחסד הנראה והנגלה יהיו מנת חלקם תמיד

 ובקרוב ממש נזכה לראות בקיום היעוד והקיצו ורננו שוכני עפר
והיא בתוכם בגאולה האמיתית והשלימה

הרב משה קוטלרסקי, יו"ר
המרכז לענייני חינוך

הרב מנחם שמידט, נשיא
חב"ד באוניברסיטת פנסילבניה

הנהלת חב״ד בקמפוס
הרב איתן וועב, מזכיר

חב"ד באוניברסיטת פרינסטון

הרב בערל גולדמן
חב"ד באוניברסיטת פלורידה

מר אדם סמלר
לשעבר סמנכל יורק קפיטל נכסים

הרב נחמיה וואגעל
חב״ד רוצ'סטר, ניו יורק

הרב אבי וויינשטיין
סמנכ"ל חב״ד בקמפוס העולמי

הרב הרשי זרחי
חב"ד באוניברסיטת הרווארד
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